
 

OPEN CALL 
Good practices on pastoral activities for sustainable 

landscape management  
 

In the framework of the LIFE ShepForBio project, Euromontana is calling for the submission of Good 

Practices (GP) where an exemplary management of landscapes is combined with pastoral activities. This 

project aims at restoring grasslands and pastures by promoting grazing as a tool for conservation and 

management of these habitats, with the aim of protecting their biodiversity. 

 

Topics covered by the GP submitted 

There are no strict requisites for the selection of GP submitted. The ultimate goal of the GP should be the 

conservation of a habitat from various perspectives, preferably involving pastoral activities. It could be a 

concluded or work-in-progress project, action, experience, initiative with potential for being replicated 

elsewhere. We aim at collecting practices touching upon the following topics: 

Biodiversity conservation 

Landscape, nature Restauration of pastoral habitats 

Prevention of natural catastrophes 

Local products and services valorisation 

Economy, work, innovation 

Economic diversification 

Modern technology innovation 

Work conditions and land access improvement 

Knowledge and competences transfer 

Social innovation 

Revalorisation of pastoral and rural life 

Stakeholders engagement 

New shepherds recruitment 

 

 

 

https://dream-italia-euprj.eu/en/life-shepforbio/


 

Objectives 

The database aims to: 

➔ Encourage the paneuropean exchange of virtuous practices in particular as regards to grassland 

habitat management; 

➔ Learn more about the conservation of grassland and shrubland habitats, which are of particular 

interest for the project's objectives. However, the good practices can come from other habitats 

too. 

➔ Make tools and methodologies available to a wide range of target groups from different countries, 

including: national/regional/local authorities, development and development and environment 

agencies, professionals, farmers, researchers. 

 

How to submit your good practice 

Please submit your Good Practice by 31 January 2024 using this form. 

 

What happens next? 

1. GPs are collected by Euromontana. 

2. GPs are inserted in an online platform, to be launched in 2024 and to be maintained until 2037; 

3. A selection of GP will be promoted in three thematic brochures in 2025, 2026, 2027, to be 

disseminated among local operators, regional/national/local authorities, universities and 

research institutes, educational centers, international networks, etc.   

4. The database and some GPs will be presented officially at the end of the project, during an 

international webinar where the selected GPs will be showcased too. The webinar will be 

addressed in particular to French, Spanish and Italian pastoral schools, to ensure maximum 

dissemination of the database and practices. 

In case of questions, do not hesitate to reach out to Beatrice Bellavia, Communication & Projects Officer 

at Euromontana at beatrice.bellavia@euromontana.org.  

 

 

 

 

 

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSd_MQlmQd1Axu_suAUmc01euNy2BHpKsHK7Gi8wuf4aET544g/viewform?usp=sf_link
https://dream-italia-euprj.eu/en/life-shepforbio/
mailto:beatrice.bellavia@euromontana.org


 

APPEL 
Bonnes pratiques en matière d'activités pastorales pour 

une gestion durable des paysages 
 

Dans le cadre du projet LIFE ShepForBio, Euromontana lance un appel à la soumission de bonnes pratiques 

(BP) où une gestion exemplaire des paysages est combinée à des activités pastorales. Ce projet vise à 

restaurer les prairies et les pâturages en promouvant le pâturage comme outil de conservation et de 

gestion de ces habitats, dans le but de protéger leur biodiversité. 

 

Thèmes couverts 

Il n'y a pas de conditions strictes pour la sélection des BP présentés. L'objectif ultime de la BP doit être la 

conservation d'un habitat sous différentes perspectives, de préférence en impliquant des activités 

pastorales. Il peut s'agir d'un projet, d'une action, d'une expérience ou d'une initiative achevée ou en 

cours, susceptible d'être reproduite ailleurs. Nous visons à recueillir des pratiques touchant aux thèmes 

suivants : 

Conservation de la biodiversité 

Paysage, nature Restauration des habitats pastoraux 

Prévention des catastrophes naturelles 

Valorisation des produits et services locaux 

Economie, travail, innovation 

Diversification économique 

Innovation en matière de technologies modernes 

Amélioration des conditions de travail et de l'accès à 

la terre  

Transfert de connaissances et de compétences 

Innovation sociale 

Revalorisation de la vie pastorale et rurale 

Engagement des acteurs concernés  

Recrutement de nouveaux bergers 

 

https://dream-italia-euprj.eu/en/life-shepforbio/


 

Objectifs 

La base de données vise à : 

➔  Encourager l'échange paneuropéen de pratiques vertueuses, en particulier en ce qui concerne la 

gestion des habitats prairiaux ; 

➔ En savoir plus sur la conservation des habitats de prairies et de broussailles, qui sont d'un intérêt 

particulier pour les objectifs du projet. Toutefois, les bonnes pratiques peuvent également 

provenir d'autres habitats. 

➔ Mettre les outils et les méthodologies à la disposition d'un large éventail de groupes cibles de 

différents pays, y compris : les autorités nationales/régionales/locales, les agences de 

développement et d'environnement, les professionnels, les agriculteurs, les chercheurs. 

 

Comment soumettre votre bonne pratique 

Veuillez soumettre vos bonnes pratiques avant le 31 janvier 2024 en utilisant ce formulaire. 

 

Prochaines étapes 

1. Les bonnes pratiques sont collectées par Euromontana. 

2. Les bonnes pratiques sont insérées dans une plateforme en ligne, qui sera lancée en 2024 et sera 

maintenue jusqu'en 2037. 

3. Une sélection de bonnes pratiques sera promue dans trois brochures thématiques en 2025, 2026, 

2027, à diffuser parmi les opérateurs locaux, les autorités régionales/nationales/locales, les 

universités et les instituts de recherche, les centres éducatifs, les réseaux internationaux, etc.   

4. La base de données et certaines bonnes pratiques seront présentées officiellement à la fin du 

projet, lors d'un webinaire international au cours duquel les pratiques exemplaires sélectionnées 

seront également présentées. Le webinaire s'adressera en particulier aux écoles pastorales 

françaises, espagnoles et italiennes, afin d'assurer une diffusion maximale de la base de données 

et des pratiques. 

En cas de questions, n'hésitez pas à contacter Beatrice Bellavia, Chargée de Communication et de Projets 

à Euromontana, à beatrice.bellavia@euromontana.org.  

 

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSd_MQlmQd1Axu_suAUmc01euNy2BHpKsHK7Gi8wuf4aET544g/viewform?usp=sf_link
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